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Nézsai Mikszáth Kálmán Szlovák Nemzetiségi 
Általános Iskola

A 2022/23-as tanév elején Nézsán, a Mikszáth Kálmán Szlovák Nem-
zetiségi Általános Iskolában tartott ák a szlovák nemzetiségi iskolák 
közös évnyitójukat. Az iskola az 1740-ben épült és az idén felújított  
Reviczky-kastélyban működik immár hatvan éve, és azóta folyik benne 
szlovák nemzetiségi oktatás, 2016 óta fenntartója a helyi szlovák nem-
zetiségi önkormányzat. 

Kucsera Andrásné, a Nézsai Szlovák Nemzetiségi Önkormányzat el-
nöke több mint ötven éve dolgozik az iskolában tanárként, majd igazga-
tóként, és nyugdíjazása után is visszatért nemzetiségi nyelvet tanítani. 

– A fenntartóváltás óta önkormányzati forrásból, pályázatokból folya-
matosan haladtak a belső felújítási munkák, megtörtént a belső festés, 
a padok cseréje, tűz- és érintésvédelem, új táblákkal és bemutatóeszkö-
zökkel szereltük fel a tantermeket. Az épület külső felújítása (víztelení-
tés, kémények, erkélyek helyreállítása, homlokzati rekonstrukció) két 
ütemben zajlott  hatvan- és nyolcvanmillió forintos állami támogatással 
a műemlékvédelmi előírásoknak megfelelően. A nézsai lett  így az egyik 
legszebb magyarországi szlovák nemzetiségi iskola. Nem állunk meg. 
Energetikai pályázaton harminchét millió forintot nyertünk újabb be-
ruházásra. Sok viszontagságon esett  át az intézmény, de az itt  oktatók 
és nevelők folyamatosan biztosított ák a munka magas színvonalát. A 
létszámbővülés is mutatja iskolánk kedveltségét, az egy évtizeddel ez-
előtt i, száz körüli diáklétszám mára száznyolcvan fölé emelkedett .

Sztankóné Stefl ik Éva, az iskola igazgatója elmondta, kétévente kérnek 
létszámbővítésre engedélyt a kormányhivataltól, idén áprilisban két-
száz főre kapták meg a működési engedélyt.

– Most huszonhárom nyolcadikosunk búcsúzik, és ugyanennyi el-
sős kezdi majd szeptemberben az első osztályt. A létszám azonban 
nő, mert a csővári négyosztályos iskolából is többen jönnek ötödik 
osztályba, valamint a beiskolázási körzetből szintén más évfolyamok-
ba. Mindenki tanul szlovák nyelvet, és hatodik évfolyamig órarendbe 
épített  néptáncoktatáson vesz részt Haraszti József vezetésével. Szüreti 
felvonuláson, a nemzetiségi önkormányzat rendezvényein lépnek fel a 
gyerekek, szívesen veszik fel ilyenkor a viseletet, lelkesen vett ek részt 
a Népviselet napja programon, majálison és a március 15-i témanapon, 
az iskolaépület mintegy történelmi díszletként inspirálta őket. Ami-
óta a nemzetiségi önkormányzat fenntartásában működik az iskola, 
két diák tanult tovább a budapesti szlovák gimnáziumban. Általában 
nem szívesen mennek kollégiumba a gyerekek, és a mindennapos Bu-
dapestre utazást hosszúnak tartják, ezért inkább váci középiskolákban 
folytatják a tanulást.

Sikeresen pályáztunk két innovációnkkal, és a következő tanévet 
már az Oktatási Hivatal Bázisintézményeként kezdhetjük. Alsó tagozat-
ban 2020-ban elkezdtük a robotikát, felső tagozatban is magas szinten 
és lelkesen foglalkoznak tanáraink és diákjaink az informatikával. Ez 
az egyik specializációnk. Másik jó gyakorlatunk az Iskola éjszakája prog-
ram, amit 2017 óta szervezünk a gyerekek nagy örömére. Szintén sike-

Tanévvégi körkép az iskolákból

K
Két rendhagyó, online és jelenléti oktatással váltott tanév után a 2022/23-as tanév ismét a 
megszokott mederben folyt, a kihívást most a megnövekedett energiaköltségek jelentették. 
Az évzáró, a ballagás és érettségi kapcsán készült – a tanév eseményeire, eredményeire visz-
szatekintő – körképünk intézményfenntartó önkormányzatok elnökeivel, iskolaigazgatókkal 
és diákokkal készült.
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res pályázatnak köszönhetően pedagógusainknak Erasmus+ program 
keretében külföldi tanfolyamokra, módszertani továbbképzésre lesz 
lehetőségük.

Német Nemzetiségi Gimnázium és Kollégium, Budapest
A Magyarországi Németek Országos Önkormányzata 2015 óta fenn-
tartója az intézménynek. Ez a német nemzetiségi kéttanítási nyelvű 
gimnázium jelenleg Budapest egyetlen, teljes mértékben német nem-
zetiségi profilú középfokú oktatási intézménye, az országos német 
nemzetiségi képzés és a német nemzetiségi élet fontos bázisa. 

Az iskolaépület több mint harminc éve ad otthont a gimnáziumnak, 
ám számos épületgépészeti eleme az 1950-es évek állapotát tükrözte, a 
felújítás halaszthatatlanná vált. A MNOÖ 2021-ben nyújtott be támoga-
tási kérelmet a Miniszterelnökség Egyházi és Nemzetiségi Kapcsolato-
kért Felelős Államtitkárságához, mely kedvező elbírálásban részesült. 
A Bethlen Gábor Alapkezelő Zrt. által kiállított támogatói okirat alap-
ján az elnyert támogatási összeg bruttó kétszázmillió forint volt. 

Schubert Olívia, az MNOÖ alelnöke és a projekt koordinátora el-
mondta, az elnyert pénzügyi források alapján 2022-ben megkezdődhe-
tett a kiviteli munkák terveztetése és a kivitelezői közbeszerzés. A pan-
démia és az építőiparban tapasztalható nehézségek miatt a beruházás 
megvalósítása azonban a tervezettnél később, 2023 januárjában indul-
hatott csak el. Tápai Ildikó, a gimnázium igazgatója arról tájékoztatott, 
hogy a felújítási munkák jó ütemben haladnak, és bár a vállalkozói 
szerződés értelmében a kivitelezés teljeskörű befejezésének határideje 
tizenkét hónap, a munka nagy része már elkészült. 

– A volt gondnoki lakást táncteremmé alakíttattuk, így a diákok 
néptáncórája már nem a tornateremben, hanem külön, önálló táncte-
remben folyik. A vizesblokkok korszerűsítése folyamatban, a földszinti 
mosdók elkészültek, most az első emeleti mosdók készülnek, a vilá-
gítás és elektromos szerelvények cseréje néhány teremben már meg-
történt, de zömében és a tornateremben nyáron zajlik majd, hogy ne 
zavarja a tanítást. Emellett kiépül egy klímarendszer is. Várhatóan a 
nyár végére befejeződnek a munkálatok, az új tanévet már a felújított 
épületben kezdhetjük.

Az igazgatónő szerint tanárok, diákok egyaránt élvezték a tanévet, 
eredményesen tanultak, emellett örültek, hogy meg tudták rendezni a 
tervezett programokat. 

– Hosszú évek óta ez volt a legnyugodtabb tanévünk, diákjaink is 
örültek, hogy meg tudtuk tartani valamennyi hagyományos progra-
munkat, karácsony előtt a Christkindlspielt, aztán a szalagavatót, új, 
nagyobb helyszínen rendeztük meg a svábbált, és a ballagás ismét na-
gyon szép, sok vendéget vonzó rendezvény volt. Iskolánkban minden 
osztály egyben tánccsoport is, rendszeresen fellépnek a környékbeli 
nemzetiségi önkormányzatok rendezvényein. Idén is folytatódott az 
együttműködés, szinte az összes környékbeli, csepeli, pesterzsébeti, 
dunaharaszti, soroksári nemzetiségi önkormányzatnál jártak. 

A programok között szerepelt a pandémia sújtotta tanévekben elma-
radt események pótlása is, így került sor például decemberben a DNG 
30 – 1990-2020 – Jubileumi évkönyv bemutató ünnepségére. A Német 
Nemzetiségi Gimnázium és Kollégium 2020-ban ünnepelte 30. szüle-
tésnapját. Az évforduló kapcsán az iskola alapításának körülménye-
it, korai történetét és a három évtized legemlékezetesebb eseményeit 
megörökítő jubileumi évkönyv készült. A járványügyi helyzet, a szük-
séges anyagi források előteremtése és a feladat komplexitása miatt az 
évkönyv 2022 őszére állt össze, és került bemutatásra az országos, fővá-
rosi és kerületi német nemzetiségi önkormányzatok elnökei, képvise-
lői, az iskola alapító tagjai, mostani és korábbi diákjai, tanárai körében 
tartott bensőséges hangulatú, vetélkedővel egybekötött rendezvényen.
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– Újraindult a diákcsereprogramunk is, felvettük a fonalat a régi 
partnerekkel, áprilisban fogadtuk a Saarlouisból érkező csoportot, má-
jus utolsó hetében a népismereti táborosok a tokaji, bódvai és szatmá-
ri nemzetiségi emlékeket keresték fel. Már szervezzük az augusztusi 
gólyatábort új diákjainknak.

A tanév során diákjaink nagy lelkesedéssel és igen eredményesen 
vettek részt német nyelvű tanulmányi versenyeken, földrajz, történe-
lem és természettudományi tárgyakból, a német, mint idegennyelv 
OKTV versenyen, és népszerűek voltak a nemzetiségi, német nemzeti-
ségi és kerületi iskolai sportversenyek is.

Büszkék vagyunk, hogy iskolánk a hvg által összeállított országos 
rangsorban a 100 legjobb iskola között az 53. helyen áll, ami évek óta 
minimális eltéréssel, stabil pozíciót jelent. Két végzős osztályunkból 
ötvenhat érettségizőnk állt a megmérettetés elé.  Diákjaink jellemzően 
magyarból és németből középszintű, angolból emelt szintű érettségire 
jelentkeztek, utóbbiból az előző évek tendenciáját követve nagyon so-
kan (a tizenegyedikesek fele) előrehozott vizsgát tett.  Nyelvtanulási 
rutinjuknak és a jó felkészítésnek köszönhetően nagyon jók a diákjaink 
angolból. Szerteágazó területekre jelentkeztek továbbtanulásra, keres-
kedelmi, kül- és közgazdasági, tanári, egészségügyi, mérnöki pályára, 
és néhányan külföldön tervezik a tanulás folytatását.

A gyulai „Nicolae Bălcescu” Román Gimnázium 
2019-2023 évfolyamának ballagása

Május 6-a jeles nap volt a gyulai „Nicolae Bălcescu” Román Gimnázi-
um negyvenhat végzős diákja életében. Ezen a napon volt a ballagási 
ünnepségük a gyulai Román Kulturális Központ dísztermében. A vég-
zősök és osztályfőnökeik – Cséffán Szilvia (12/A) és Machhour Julianna 
(12/B), a Gaudeamus igitur című dal dallamára vonultak be a terembe, 
ahol népes közönség, szülők, testvérek, rokonok, barátok várták őket. 
Ünnepi beszédében Czeglédiné Gurzó Mária igazgatónő egész életre 
szóló tanácsokkal látta el a végzősöket, hangsúlyozva, hogy bármilyen 
rossz is a világ körülöttünk, mindenki saját döntése, törekszik-e jobb 
emberré válni.

– Idén ballagott el gimnáziumunk 70. évfolyama. Az első román 
nemzetiségi diákok 1953-ban, négy évvel az intézmény megalakulása 
után érettségiztek. Iskolánk vezérgondolata az, hogy a nálunk végzett 
fiatalok gyökereket és szárnyakat is kapjanak az útra a nagybetűs élet-
be. Egy ilyen zaklatott világban, amelyben most élünk, fontos hangsú-
lyozni fiataljaink számára, hogy mindig hallgassanak a pozitív belső 
hangjukra, a jó cselekedetek, a szeretet, a szolidaritás vezérelje őket 
egész életükben.

A végzősök zenés irodalmi román és magyar nyelvű műsora után, a 
díjak átadása következett. 

Dr. Görgényi Ernő polgármester minden tanulónak könyvet ajándé-
kozott, Árpási Zoltán: História napról lapra 365+1 történet Gyuláról 
című munkáját. Durkó Károly önkormányzati képviselő szintén fel-
ajánlott minden tanulónak egy könyvet, a Gyula régen és most albu-
mot, a Magyarországi Románok Országos Önkormányzatától minden 
tanuló egy pendrive-ot kapott.

Éva Jova Simon

Magyarországi Németek Általános Művelődési Központja, 
Baja

Az intézmény ballagása előtt hagyományosan családias ünnep kere-
tében, a Kollégiumi Zenekar műsorával, irodalmi összeállítással és 
vacsorával vettek búcsút a kollégium lakói a tanévek alatti második 
otthonuktól. A 11. évfolyam nevében Szauer Panna a Légy jó mindha-

Díjazottak: 

Aurel Ardelean-díj (Az aradi „Vasile Gol-
diș” Nyugati Egyetem díja – idén adták át 
legelőször): Bondár Balázs és Dózsa Alina.

Bălcescu Plakett (A gimnázium legran-
gosabb és legrégebbi díja, melyet Borza 
Lucia [1928-2016], a gyulai Román Gim-
názium első hazai román nemzetiségű 
tanára alapított): Réthelyi Eszter

Fundația „Stângerea de Mâini” – „Gene-
rációk kézfogása” Alapítványi díj: Dézsi 
Joel, Fekete Sándor Simon, Gyűjtő Naomi

Krizsán Anna-díj (A legjobb matemati-
kus): Dézsi József

Rádné Zsuró Julianna-díj: Patkás Alíz, 
Dávid Sára Kata

Ruzsa János „Mitica” Emlékdíj: Fekete 
Sándor Simon

Magyarországi Románok Országos 
Önkormányzata díja: Fekete Sára Ilka

Békés Megye Román Nemzetiségi 
Önkormányzata díja: Pavlákovics Laura

Gyula Város Román Nemzetiségi 
Önkormányzatának díja: Dobos Ferenc 
Károly

Magyarországi Románok Dokumentá-
ciós és Információs Központ díja: Fekete 
Sándor Simon, Goron Tamás

Az iskola hivatalos védelmezője a bernáthegyi
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lálig című musical népszerű betétdalának (Az élet szép) gondolataival 
köszönt el és adott útravalót a végzősöknek. A kollégiumi hétköznapo-
kat felelevenítő történetekkel Bóna Eszter búcsúzott a távozó 12-esek 
nevében. Kerek Márton, az internátus igazgatója sok sikert kívánt az 
elkövetkező megmérettetésekhez annak az évfolyamnak, amelyiknek 
kollégiumi éveit derékba törte a járvány. Közösségi munkáért jutalom-
ban részesült Bóna Eszter, Kelemen Kata és Krahulecz Viktória. 

A ballagáson a feldíszített, zsúfolásig megtelt sportcsarnokban Sza-
uter Terézia főigazgató ünnepi beszédében megemlékezett arról, hogy 
harmincnyolc évvel ezelőtt ő is a bajai német gimnáziumban érettségi-
zett. Köszöntötte Kőszegi Henriket, az iskola és Striegl Istvánt, a kollégi-
um egykori igazgatóját.

– Az, hogy ma mindketten megtiszteltek bennünket jelenlétükkel, 
megerősít abban, hogy jó az MNÁMK közösségéhez tartozni. Bízom 
benne, hogy néhány év múlva a ma ballagók is hasonló érzésekkel 
emlékeznek majd az itt töltött időszakra. Szeretném, ha a megszerzett 
tudás mellett útravalóként ezt az érzést is magukkal vinnék ballagási 
tarisznyájukban.

Az igazgatónő által megfogalmazott MNÁMK-os életérzésről tettek 
tanúságot a búcsúzó és búcsúztató diákok beszédei is:

– Csodálatos intézményben tanulhattam – mondta Péter Domokos 
 Balázs 12.d osztályos tanuló. – Az MNÁMK már akkor magával raga-
dott, amikor általános iskolásként eljöttem a nyílt napra. Beiratkoztunk, 
majd nemsokára megérkezett a pandémia. Alkalmazkodnunk kellett a 
váratlan körülményekhez, de ezzel együtt is azt mondom: tanulmá-
nyaink során olyan tudásra tettünk szert, amelynek birtokában bátran 
vághatunk neki céljaink megvalósításának.

A 12. évfolyam nevében német nyelven Sándorfi Anna idézte fel az 
MNÁMK-ban töltött időszak szép emlékeit, a közös kirándulásokat, 
projekteket, iskolai rendezvényeket, sportversenyeket.  

– Vegyes érzelmekkel állok most a mikrofon előtt. Egyrészt örü-
lök annak, hogy versenyképes nyelvtudást szerezve eljutottam idáig, 
ugyanakkor szomorú vagyok azért, mert itt kell hagynom ezt az isko-
lát. Sokunknak második otthona volt az MNÁMK. Hiányoznak majd 
a baráti közösségek, a megszokott arcok. Köszönet mindenért tanára-
inknak!

Peter Stübler az MNÁMK német igazgatója sok sikert kívánt a diá-
koknak, akik most fontos mérföldkő előtt állnak:

– Bízom abban, hogy az intézményben megszerzett tudással mind-
annyian megtaláljátok majd számításaitokat, és eléritek céljaitokat az 
életben! Sok sikert kívánok, de ne feledjétek: az MNÁMK ajtói mindig 
nyitva állnak előttetek!

Miroslav Krleža Horvát Óvoda, Általános Iskola, Gimnázium 
és Kollégium, Pécs

A pécsi horvát iskola is többcélú nevelési intézményként működik az 
óvodától a gimnáziumig. Május 6-án ballagott az idei 12. osztály hu-
szonhárom fővel, az általános iskola nyolcadik osztálya pedig huszon-
hat fővel zárja a tanévet. Hol folytatják a végzősök – erről is beszél dr. 
Mándityné Zsifkovics Ágnes igazgatónő:

– Minden érettségizőnk jelentkezett továbbtanulásra, de igen elté-
rő irányban. Feladatunknak tekintjük, hogy a nemzetiségi nyelv vagy 
más, horvát nyelven tanulható szakok felé orientáljuk a diákokat, és 
helyzeti előnyünk is van, a Pécsi Tudományegyetem Szlavisztika szak-
ja tőlünk várja az utánpótlást. Idén három tanulónk jelölte meg a hor-
vát tanári szakot valamilyen párosításban. Ezzel nemigen vagyunk 
elégedettek, de az előző évekhez képest még mindig jobb eredmény. 
A fiatalok inkább a közgazdaság- és jogtudomány felé fordulnak. A 
korábbi években orvosi, fogorvosi pályára is indultak, és nagyon nép-

Jutalmat, díjat kaptak: 

Alumni Díj (az intézmény volt tanárai 
és diákjai hozták létre): Csicsa Jázmin, 
Kelemen Kata, Schaffer Ákos

Kiváló tanuló díj: Schwarcz Korinna

„Jó tanuló, jó sportoló” oklevél: Varga 
László

Közösségi munkáért elismerés: Piricsi 
Richárd 

Szakmai díj: Hodovány Tamara 

„Iskolavezetés-díja”: Sándorfi Anna 

„Az év diákja” kitüntető cím (és a vele 
járó százezer forint pénzjutalommal járó 
elismerést Baja Megyei Jogú Város Képvi-
selő-testülete alapította és adományoz-
za): Sándorfi Anna, Varga László

MNÁMK Intézményfenntartó és Mű-
ködtető Közalapítvány Kuratóriumi 
díja: Csicsa Bettina
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szerű még az informatika. Mint minden évben, idén is van két tanu-
lónk, aki a zágrábi tudományegyetemet célozza meg, itt jellemzően a 
társadalomtudományok népszerűek.

Tavaly két párhuzamos osztályunk volt nyolcadikban, idén a kisebb 
létszám miatt sajnos csak egy. A továbbtanulási szándékukat már feb-
ruárban a jelentkezéskor láttuk, és ezzel sem lehetünk igazán elégedet-
tek. Évek óta megfigyelhető az a tendencia, hogy egyre kevesebb tanu-
ló marad nálunk a középiskolában, az idei huszonhat nyolcadikosból 
csak tizenketten. Keressük ennek az okait, és azt látjuk, hogy azok a 
középiskolák vonják el tőlünk a tanulókat, amelyek valamilyen infor-
matikai vagy szakmát is adó továbbtanulási lehetőséget kínálnak. A 
nyolcadikosok körében végzett felmérésünk azt mutatja, hogy tovább-
tanulásuk hátterében szülői irányítás és döntés áll. Ennek megfelelően 
próbálunk valamilyen stratégiát kidolgozni, hogy vonzóbbá tegyük 
középiskolánkat.

Sok éven keresztül ezt a vonzerőt a kollégium jelentette. Országos 
beiskolázási intézmény lévén sokan jelentkeznek a Zala és Bács-Kis-
kun vármegyei, valamint a Pécs környéki horvátok lakta települések-
ről. Kollégiumunkban túljelentkezés volt, 15 km-en belül lakó diáknak 
nem tudtunk helyet biztosítani. Most az a tendencia, hogy az ennél 
távolabb élők is inkább naponta járnak be az iskolába.

Az 1-12. évfolyamig órarendbe illesztett néptáncóra, hangszeres nép-
zeneoktatás folyik, valamint énekkar és zenekar működik két korcso-
portban az alsó tagozatosoknak, illetve a felsősöknek és gimnazisták-
nak. Ők sok városi rendezvényen is fellépnek. A színjátszó kör minden 
évben legalább egy premierrel készül, amikor a fenntartó, az Országos 
Horvát Önkormányzat meghirdeti a színjátszó körök országos talál-
kozóját. Több nemzetiségi önkormányzattal – például a dombóvári, 
szalántai, mohácsi horvát önkormányzattal – rendszeresen együttmű-
ködünk, részt veszünk kulturális rendezvényeiken. A Pécsi Horvát 
Színház előadásain – és az itt fellépő anyaországi társulatok előadásain 
is – korosztálynak megfelelően részt veszünk. 

Minden hagyományos programunkat megtartottuk. Kiemelném a 
diákcsere programunkat: több anyaországi testvériskolánk van, a zág-
rábi, eszéki mellett most újabban a pulai gimnáziummal is felvettük a 
kapcsolatot, és a hazaiakkal, a budapesti és hercegszántói iskolával is 
rendszeresen vendégül látjuk egymást.

A Horvát nyelv hete egyhetes ünnepségsorozat minden év márciu-
sában. Idén ennek keretében ünnepeltük általános iskolánk fennállá-
sának 70. évfordulóját. Ebből az alkalomból sikerült egy évkönyvet is 
kiadnunk, ami kézzelfogható emléket állít annak, hogy hét évtizede 
folyik nálunk nemzetiségi oktatás. Sportköri foglalkozás keretében az 
alsó tagozaton kosárlabda és labdarúgás, felső tagozaton és a gimna-
zista korcsoportban röplabda sportolási lehetőség van, amit jó ered-
ményeket hozva a regionális, városi, megyei és országos döntőkön ki 
is használnak tanítványaink. Idén a pécsi német iskolával közösen mi 
voltunk a házigazdái a Miniszterelnökség egyházi és nemzetiségi kap-
csolatokért felelős államtitkársága által második alkalommal megren-
dezett Nemzetiségi Tornának, amin fiú labdarúgó- és lány röplabda-
csapatunk is szép eredménnyel szerepelt. 

Két cím elnyerésére lehetünk még büszkék: január óta a Pécsi Tu-
dományegyetem partnerintézménye vagyunk, ami azt jelenti, hogy 
az egyetem tanár szakos hallgatói nálunk végezhetik pályaorientációs 
gyakorlatukat. Az Oktatási Hivatal Bázisintézménye címet az első cik-
lusban már három éve elnyertük az általános iskola és gimnázium szá-
mára, idén pedig a második ciklusban az óvoda számára pályáztuk ezt 
meg sikerrel. Jó gyakorlatunk bemutatásával tehát szeretettel várjuk a 
nemzetiségi képzésben dolgozó kollégákat.


